
صفاتوبوسومتروکممیشود
سوده نجفی، عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران: وزارت صمت بايد نظارت بر تولیدکنندگان را افزایش 
دهد تا به  خودکفایی در تولید برسیم. در این زمینه نمایندگان تهران در مجلس نیز باید پای  کار باشند، مسائل 
را از وزارت صمت پیگیری کنند تا مردم بتوانند نتایج تلاش ها را به صورت ملموس ببینند و در صف اتوبوس و 

مترو نمانند و به روزی برسیم که تهران جزو ۱۰ شهر آلوده نباشد.

ساختواگنهاعملیاتیشد
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران: شــاید بتوان موضوع اتوبوس و پسماند را از کشورهای دیگر 
تامین و پیگیری کرد، اما قرارداد واگن ها از سال 96 و مقدمات آن پیش از سال 96 انجام شده بود و پرداختی ای 
در این سال ها صورت نگرفته بود تا امسال که این امر محقق شد؛ لذا مهم این بود که این موضوع به حوزه عملی 

وارد و ساخت واگن ها شروع شود. 
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نگاه سوغات3میلیارددلاریسفرچینبرایتهران
شهردار تهران با حضور در پارلمان شهری، جزئیات قراردادها و تفاهمات انجام شده در چین را تشریح کرد

علیرضــا زاکانی، شــهردار تهران ســفر 
13روزه ای به کشــور چین داشت که در این 
ســفر توافقات خوبی در حوزه حمل ونقل 
عمومی به ارزش بیش از 3میلیارد دلار انجام 

شد و به اذعان اعضای شــورای شهر تهران 
در تاریخ بلدیه بی نظیر و کم ســابقه است. 
انعقاد 15قرارداد و تفاهمنامه در راســتای 
تامین ناوگان برای حمل ونقل عمومی اعم از 
واگن، اتوبوس و تاکسی، مذاکره برای انتقال 
فناوری ساخت بوژی، فعال و عملیاتی کردن 
قرارداد 630دســتگاه واگن پس از 7سال و 
افزایش تعداد واگن هــا و... از اهم کارهایی 

بودند که ســکاندار پایتخت با هیأت همراه 
در این ســفر پیگیری کردند و به سرانجام 
رساندند. سه شنبه 10 آبان ماه  اعضای شورای 
شهر تهران در یکصدوهشتادونهمین جلسه 
شورای شهر تهران، میزبان علیرضا زاکانی در 
پارلمان شهری بودند. شهردار تهران با حضور 
در این جلسه گزارشی از جزئیات سفر به پکن 

و دستاوردهای آن را ارائه داد.

3موفقیت  اقتصادی شهرداری
دســتاوردهای  بزرگ تریــن 
ایــن ســفر در حــوزه اقتصــادی 
فعال شــدن قــرارداد مربــوط 
بــه تأمیــن واگــن بــه ارزش 
یک میلیارد دلار بود. که در این 

حوزه 3موفقیت کسب شد.

 موفقیت اول: 
تامين 63۰ واگن 

پیشنهاد طرح: سال 9۵ 
تبدیل به قرار داد: سال 96 

حجم عرضه: حدود یک میلیارد 
دلار  از محل پشتیبانی دولت 

  موفقیت دوم: 
مجــاب کــردن طــرف چینــی 
برای حمایت مالی از مجموعه 

قراردادها
مبلــغ قــرار داد: یک میلیــارد و 

4۰میلیون دلا
تعداد قرارداد: ۵قرارداد

مدت تنفــس اجرای قــرار داد: 
تنفس ۲ تا 3ساله 

  موفقیت سوم: 
امضای تفاهمنامه بین تهران 

و طرف چینی 
پــروژه تدویــن شــده  داخــل 
شــهری: حــدود یک میلیــارد 

دلار
 تجهیز خط ۱۱ مترو تا ۵درصد 

پیشرفت با امکانات چینی ها
تهاتر غیرنقد

 TBM تفاهمنامه  خرید دستگاه
)حفــاری متــرو( با قطر بــزرگ با 

بزرگ ترین شرکت چینی

تفاهمات برای خطوط 
جدید مترو

  حدود یک میلیارد دلار
  تفاهم ها: تفاهــم سه جانبه شهرداری، شرکت خصوصی 

داخلی و شرکت چینی برای  ساخت خط 11 متروی تهران
  وظیفه شهرداری تهران: تأمین فضا و تجهیز کارگاه 

  وظایف شرکت چینی: 
تأمین تجهیزات و پیشرفت 5درصدی کار 
  مشخصات خط: 31 کیلومتر طول 

  تعداد ایستگاه : ۲۹
  تفاهمنامه های  بعــدی: اجرای  

خط8 پس از دریافت مجوز از  دولت
  مشخصات خط: ۴3 کیلومتر طول 

  تعداد ایستگاه: ۴1

در برنامه ششم توسعه کشور تأمین ۲هزار دستگاه واگن تکلیف 
دولت است که سهم تهران 1050دستگاه واگن است. در راستای 
تامین این واگن ها سال ۹5 قرارداد ساخت ۶۳0دستگاه واگن با 
چین بسته شــد، اما در دولت قبل هیچ حمایتی برای پرداخت 
قدرالسهم اولیه )15درصد پیش پرداخت( صورت نگرفت و این 
قرارداد به دوره ششم شــورا و مدیریت شهری و دولت سیزدهم 
رسید. مدیریت شهری ششم برای فعال کردن این قرارداد حدود 

۲ســال کار جدی انجام داد و در نهایت با تامین مالی از ســوی 
دولت. مسیر برای تحقق آن هموار شد. در قرارداد، اجازه کاهش 
یا افزایش ۲5درصدی تعهدات وجود داشــت کــه با مذاکرات 
انجام شده مقرر شد با افزایش تعهد ۲5درصدی، شرکت چینی 
7۹1دستگاه واگن تحویل تهران دهد. امروز حدود 1507دستگاه 
واگن در تهران وجود دارد که با تامیــن واگن های جدید قطعا 

خدمت رسانی به شهروندان مطلوب تر می شود.

افزایش ۲5درصدی تعهد قرارداد 630دستگاه واگن
این سفر پشت پازدن به تولید داخلی نیست؛ شهر حداقل 
10هزار اتوبوس نیاز دارد و ما فاصله 7هزار دستگاهی با نیاز 
شهر داریم. نمی توانیم مردم را زندانی کنیم و بگوییم منتظر 
باشید تا یک شرکت ۲اتوبوس تا پایان سال به ما بدهد. خط 
7تا پایان سال و الحاقات آن هم سال آینده تکمیل می شود. 
خطوط ۸، 10 و 11 نیز به تدریج ساخته و تکمیل می شوند. 
در تولید داخلی تفاهم۳هزار دستگاه اتوبوس را انجام دادیم 

که به قرارداد تبدیل شــد. توفیقات بزرگ کشور همکاری 
بین بخشی بین جهاد دانشــگاهی، بخش خصوصی و مپنا 
برای تأمین 11۳دستگاه واگن بود که قرار شد شهرداری 
بدنه را بسازد و سایر بخش ها هم بدنه و بوژی و... را بسازند. 
در این قرارداد ۸5درصد داخلی ســازی  صــورت گرفته و 
شرکت واگن سازی با  7دســتگاه واگن به اتاق رنگ رفته و 

دولت هم تامین 77 میلیون دلار را پذیرفته است.

حمایت از تولید داخلی

وضعیت بومی سازی واگن ها
تا کنــون در تمــام قراردادهــای مربــوط بــه واگن ســازی، ســهم 
بومی سازی 3۰درصد بوده اســت. در قراردادهای منعقد شده 
این ســهم را تا بیــش از ۵۰درصــد افزایش داده ایــم و همچنین 
مقرر شد تا انتقال تکنولوژی از چین به تهران هم صورت گیرد. 

گلایه شهردار از خودروساز های داخلی
با سفر به چین نوع نگاهمان به قیمت ها و کیفیت خودروسازی های داخلی تغییر کرد؛ 
چراکه خودروهای داخلی هم گران هستند و هم کیفیت پایینی دارند. با یک شرکت 
داخلی قرارداد بسته ایم که گفته اند امسال ۲دستگاه ماشین تحویل می دهند، اما در 

چین و در یک شیفت کاری ۵۰۰دستگاه اتوبوس تولید و تحویل داده می شد.

بازدید از ابرپروژه کشور چین
بازدیــد از ابرپــروژه چیــن که مســیری حــدود 3۰کیلومتــری بین 
۲شهر این کشــور اســت که 6.۲ کیلومتر زیر آب و بزرگ ترین پل 
معلق دنیا در آنجا ساخته شده است. قرار است شهرداری تهران 
با آن شرکت کار و بخشی از قراردادها را در این مسیر دنبال کند.

 انتقال تکنولوژی واگن سازی 
از پکن به تهران

سفر مهم و پردستاورد شهردار تهران و 
هیأت همراه به کشور چین که با عملیاتی 
و اجرایی شدن قرارداد ها و تفاهم های 
منعقدشده طی آن، شاهد حل و فصل 
بسیاری از مشــکلات و ابرچالش های 
چندین و چندساله پایتخت به ویژه در 
حوزه حمل ونقل و ترافیک و کاهش و 
کنترل آلودگی هوا خواهیم بود، همانند 

برخی دیگر از موفقیت های بزرگ این 
دوره از مدیریت شهری، بعضا به دلیل و 
بهانه های عجیب و واهی مورد انتقاد هایی 
قرار گرفته است که شاید برخی از آنها 
ناشــی از بی اطلاعــی و کم اطلاعی 
منتقدان از ماحصل و خروجی این سفر 
بزرگ باشــد و احتمالا بخشی هم به 
اشکال تراشی های بیهوده و مغرضانه 
برخی افراد و گروه های خاص بازمی گردد 
که همواره و در همه حال مشــغول زیر 
سؤال بردن دستاورد های این دوره از 

مدیریت شهری هستند! 

شــهرداری تهران 
نه تنهــا از توجه و 
حمایت تولید داخل 
و لزوم بومی ســازی  
صنعت و تکنولوژی 
منحرف نشده، بلکه 
کاملا همسو با این 
مقوله پیش می رود.

دســتاورد های سفر 
تقویت تولید داخل و 
انتقال و بومی سازی  
بــه  تکنولــوژی 
شــرکت های ایرانی 
و همچنیــن جذب 
ســرمایه خارجــی 

است.

انتقال تکنولوژی تولید بوژی از چین 
به ایران از موفقیت های این ســفر 
به شــمار می رود چون تکنولوژی از 
یک شــرکت اروپایی با ۸۴میلیون 
دلار بــه چین منتقل شــده و قرار 
بر این شــد که با 7میلیون دلار به 
تهران منتقل شــود که این اتفاق 
برای نخستین بار روی داد و شرکت 
واگن سازی  را از پایه متحول می کند.

دستاورد های این سفر 
برای افزایش توان تولید 
و انتقال تکنولوژی تنها 
به شــرکت های وابسته 
به شــهرداری یا دولت 
اختصــاص نــدارد و 
شــرکت های خصوصی 
هم از آن منتفع شده اند.

انتقــال تکنولــوژی و جذب 
سرمایه برای تقویت و افزایش 
تولیــد داخل فقط بــه حوزه 
حمل ونقل عمومی محدود نشد 
بلکه پس از بازدید از کارخانه 
سازنده دستگاه های زباله سوز، 
قرار شده هیأت چینی به زودی 
به تهران سفر کرده و تکنولوژی 
خود را به کشور ما منتقل کند.

موضــوع انتقــال 
در  تکنولــوژی 
حــوزه فنــاوری و 
ی  ز ســا شمند هو
هم طی این ســفر 
پیگیــری و دنبال 

شده است.

1۲3۴56

د؟
شو

ی 
ض م

ه نق
گون

ن چ
دا

تق
 من

ای
دع

6ا

۱۰ هزار  اتوبوس حداقل نیــاز پایتخت به 
اتوبوس به نقل از شهردار تهران است.

3۵ هزار میلیــارد تومان 
رقــم تجهیــز کارگاه خــط ۱۱ 
مترو است که قرار شده پس 
پیشــرفت  ۵درصــدی کار، 

پیش پرداخت داده شود. 

حمایت از شرکت های داخلی با عقد قرارداد 
شــهرداری تهران برای تامیــن امکانات و در 
حمایت از تولید داخلی، تاکنون قراردادهایی را 
با شرکت های داخلی در زمینه های زیر منعقد 

کرده است.

خرید مینی بوسخرید اتوبوس

قطار و واگن مترو

خرید خودروهای حمایتی )ادوات مورد نیاز آتش نشانی(

تامین  موتورسیکلت های برقی 
)بخشی رونمایی و تعدادی در 

فرآیند پلاک گذاری است(. خرید تاکسی

خرید ون تاکسی

۵ هکتار ظرفیت بلااستفاده شــرکت واگن سازی اســت که طرف چینی قول داده ظرفیت های 
این شرکت را توسعه دهد.

7 هــزار دســتگاه اتوبــوس 
نیاز شهر تهران است. 

42۰ بوژی را چینی ها خواهند ساخت و 
دوبرابر آن در تهران تولید خواهد شد.

محورهای سخنرانی  در اجلاس یک کمربند 
- یک راه

1  آینده جهان و نظم مطلوبی که می تواند عدالت را در سطح 

جهان بسازد.
۲  مدیریت شــهری و نقش آن در قبول مسئولیت خدمت به 

مردم
3  تحــولات در تهران و رویکرد مدیریت شــهری پایتخت به 

هوشمندسازی
۴  استقبال از حضور نمایندگان کشورها برای دیدن تهران

5  محکومیت جنایت اسرائیل در تریبون جهانی و بین المللی

و  عمومــی  دیپلماســی  پیگیری هــای 
سیاسی

 شرکت در اجلاس یک کمربند - یک راه
 دیدار با شهردار پکن و پیگیری موضوع 

خواهرخواندگی و تشکیل تیم کاری
 دیــدار از شــهرهای دیگــر برای توســعه 
گردشــگری که تفاهمات اولیــه آن انجام 

شد.
 حضور در مجمع توسعه ایران و چین

نحوه تحویل واگن های مترو
زمان تحویل واگن ها:۲3 ماه

 زمان تحویل نخســتین محمولــه: ۱۲ ماه 
دیگر 

تعــداد مدنظــر: وارد کــردن کامــل 8رام 
قطار 7واگنه

مونتاژی هــا: واردات  ۱۰رام قطعات بزرگ  
از چین و ساخت  7۲رام  در داخل کشور 

شهرک ســازی نویــن چینی هــا بــرای 
تهرانی ها

تفاهم در حوزه شهرسازی:
و  از ســوی شــهرداری   طراحــی 

شهرک سازی  نوین از سوی چینی ها
 ساخت ۲۰ هزار واحد مسکونی

تراموا با چرخ لاستیکی
 ظرفیت شرکت واگن سازی: ۵هکتار  
و تجهیز و توسعه توسط طرف چینی 

 تعهدات شــرکت چینی: بهره مندی 
از  ابداع جدیــدی در تولید ترامواهای 
دارای چــرخ لاســتیکی و تأمیــن آن 

در تهران

چرا به چین  سفر کردیم؟
 چین با ســایر کشــورها تفاوت هایی 

دارد.
 ایران سند راهبردی با چین دارد.

 ایــن ســفر نشــان داد کــه شــهرداری 
تهران این تصمیم را دارد تا با پشتیبانی 

دولت کارهای بزرگی انجام دهد.
 مقصد بعدی: روسیه 

با هــدف پیشــبرد اهــداف مــا و منافع 
مردم کشور

قراردادهای میلیارددلاری
در این سفر ۵ قرارداد به ارزش یک میلیارد 
و 4۰میلیــون دلار بــرای تامیــن اتوبــوس، 

تاکسی، متور برقی بسته شد.
شامل:

هزاردســتگاه  خریــد  پشــتیبانی   
اتوبوس دوکابینه ۱8 متری گازسوز

 هزار دستگاه اتوبوس برقی ۱۲متری
 ۱۰هزار دستگاه ون برقی

 ۱۰هزار دستگاه تاکسی برقی 
 ۱۰۰هزار دستگاه موتورسیکلت برقی

حمایت دولت  از مدیریت شهری
زاکانی: اگر دولت و ریاســت محترم جمهــور دغدغه حل 
مشکلات تهران را نداشت، همان مسیری طی می شد که در 
دوره قبل مدیریت شــهری و دولت سابق طی شد و امکانی 
برای بهبود شرایط فراهم نمی شد. با حمایت دولت قرارداد 
۶۳0دستگاه واگن بعد از 7ســال عملیاتی شد و قطعا این 
اقدام تحولی در ناوگان حمل ونقل ریلی تهران که با کمبود 

واگن مواجه است، ایجاد خواهد کرد.

 تفاهم راهبردی ۲5ساله ایران وچین 
10سال است که با پکن خواهرخواندگی داریم، اما به گفته 
شهردار این شهر اتفاق خاصی در این مدت رخ نداده است. 
این سفر به دعوت رسمی شــهردار پکن و برای حضور در 
سومین اجلاس »یک کمربند - یک راه« انجام شد که بعد 
از مجمع عمومی سازمان ملل گســترده ترین مجمع است 
و موضوع اصلی آن جهان آینده و ایجــاد یک نظم نوین با 

مشارکت همه بود.

8هدف مهم سفر
 پیگیــری 8هــدف در 
ایــن ســفر مدنظــر 

بوده است:
 دیپلماسی
 حمل ونقل

  محیط زیست
  هوشمندسازی

 شهرسازی
  انبوه سازی 

مسکن
 توسعه  فرهنگی و 

گردشگری
  سرمایه گذاری 

  انعکاس رسانه ای 

مهدی اقراریان
رئیس کمیته حقوقی شورای اسلامی 

شهر تهران
مســائل تهران بسیار پیچیده اســت و پایتخت با مشکلات 
گوناگونی روبه روست؛ حل مشکلات پایتخت برای ساخت 
تهرانی جدید با مشــخصاتی شــامل »تهران، امید، پاک و 
سرزنده« نیازمند عزم سران قواست. این سفر در تاریخ بلدیه 
از نظر  زمان، بی سابقه بوده اســت و تقاضایی که داریم این 
اســت که زمانبندی تبدیل تفاهمات به قرارداد در گام های 
بعدی مشخص شود و از لحاظ قیمت و کیفیت مورد ارزیابی 
قرار بگیرد. آنچه برای شورا اهمیت دارد، منافع ملی و مردم 
است. در سرمایه گذاری به روی تمام کسانی که منافع مردم 

را درنظر می گیرند، باز است.

ناصر امانی
عضو کمیسیون برنامه  و بودجه 

شورای اسلامی شهر تهران
نتیجه توجه به ترافیک و آلودگی هوا را در این جلسه شاهد 
بودیم و تحقق بودجه فوق العاده برای توســعه حمل ونقل 
عمومی از اثرات این توجهات اســت. اگر تنها دستاورد این 
سفر، ورود نخستین محموله از واگن ها به تهران در 1۲ ماه 

آینده باشد، به تمام هدف ها رسیده ایم.

مهدی پیرهادی
رئیس کمیسیون سلامت، 

محیط زیست و خدمات شورای 
اسلامی شهر تهران

از 5 راهبرد اصلی که در برنامه چهارم شــهرداری داشتیم 
یکی موضوع محیط زیســت و آلودگی هوا و دیگری موضوع 
حمل ونقل عمومی بــود که خرید  واگن نشــان می دهد به 

۲راهبرد اصلی در برنامه چهارم عمل شده است.

مهدی عباسی
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 

شورای اسلامی شهر تهران
در کشور، فرایندهای ترخیص کالا ولو اینکه اقدام حاکمیتی 
باشد، در پیچ و خم های زمان قرار می گیرد. لذا باید تأییدیه ها 
صادر شود تا حتی یک روز تأخیر در واردات را شاهد نباشیم.

سیدمحمد آقامیری
رئیس کمیته عمران شــورای اســلامی 

شهر تهران
انتظار داریم که برنامه انتقال فناوری با استفاده از شرکت های 
دانش بنیان انجام شود. مردم در ایســتگاه های اتوبوس در 
مواردی از ۳0 دقیقه تا یک ســاعت و نیم منتظر هستند و 
برخی خطــوط به دلیل کمبود اتوبوس جمع شــده اند؛ لذا 
پیگیری برای خرید اتوبوس از سوی مدیریت شهری اقدام 
ارزشمندی است و امیدواریم بتوانیم به استاندارد 10 هزار 
دســتگاه اتوبوس در این دوره نزدیک شویم تا مشکل مردم 
مرتفع شود. تجهیز مترو به اندازه ساخت آن اهمیت دارد و 
استفاده از این ظرفیت، نیازمند بهره مندی از توان نیروهای 

جهادی است.

میثم مظفر
رئیس کمیته بودجه شــورای اســلامی 

شهر تهران
امیدواریم به جز واگن ها، ســایر تفاهمات هــم به قرارداد 
تبدیل شــود. این یک اتفاق تاریخی و یک اقدام جهشــی 
بزرگ است. پیش رفتن به ســمت برقی سازی حمل ونقل 
عمومی بسیار حائز اهمیت است و از سویی دیگر فراهم کردن 
زیرساخت های شارژ وسایل نقلیه برقی، ارزش بالایی دارد، 
اما باید اطلاع رسانی در این مورد انجام شود. خواهش بنده 
این است که تسهیلات ویژه ای بابت کاهش قیمت خرید را به 

ذی نفع نهایی بدهیم.

پرویز سروری
نایب رئیس شورای اسلامی شهر تهران
مدیریت جهادی یعنی ما می توانیم و بر همه محرومیت ها، 
مقاومت ها و تحریم ها فائق می شویم. امروز روز بسیار بزرگی 
است؛ از این نظر که آنهایی که برخی چالش های میان شورا 
و شهرداری را خصومت تلقی می کردند، امروز می بینند که 
تعامل بین شورا و شــهرداری چه توفیق بزرگی را به وجود 
آورده است. امروز نمایش مدیریت جهادی در مقابل مدیریت 
نق نقی ها را شاهد بودیم که دائماً برای توجیه قصورشان، از 
نمی توانم، نمی شود و نمی گذارند، گفتند. شهرداری تهران با 
تلاش شبانه روزی این توفیق را ایجاد کرده است و امیدواریم 
به زودی شاهد به بار نشستن زحماتش باشیم. رضایت مردم 
در استفاده از این امکانات، خستگی را از تن شورا و شهرداری 

خارج می کند.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار


